
  از ورودتان به دانش�گاه علوم پزش�کي اهواز و 
زمینه های تأس�یس انجمن اس�لامی دانشجویان 

مستقل بگویید.
به نظرم بهتر اس��ت قب��ل از آن بحثی پيرامون خود 
انجمن ه��ای اس��لامی و دفت��ر تحكيم وحدت داش��ته 
باش��يم. انجمن هاي اس��لامي چند مقطع مهم در تاريخ 
خود داش��ته اند. يك مقطع تأس��يس دانشگاه و بعد هم 
تأس��يس انجمن اسلامي است كه اقدامی در برابر فضاي 
ماركسيس��تي در دانش��گاه ها در فضای قب��ل از انقلاب 
ب��ود. يك مقطع مهم ديگر س��ال 58 اس��ت كه انجمن 
اس��لامي مجدداً از نو ديدگاه ها و خواس��ته هاي خود را 
بازخوان��ي مي كند و آن مجموعه به صورت دفتر تحكيم 
درمي آيد و وجه تسميه اش هم حرف امام )ره( است كه 
فرمودند »برويد تحكيم وحدت كنيد« لذا آن زمان يك 

مرامنامه اي داش��تند كه در آن چارچوب هاي تشكيلاتي 
و فرهنگي و خط مشي هاشان روشن است. اين بازخواني 
و احي��اي مجدد در واقع خودش را آنجا نش��ان مي دهد. 
بعد اين مقطع نيز در بس��تر زم��ان و در دهه اول و دوم 
انقلاب انجمن های اس��لامی دچار چالش هايي مي شوند 
كه با چالش هاي سياس��ي شروع مي شود و انشعاب هاي 
تش��كيلاتي رخ مي ده��د و بعد از آن ه��م فضاي بعد از 
جن��گ مش��كلاتي را پي��ش م��ي آورد كه دوب��اره يك 
بازنگري البته به س��مت عقب ص��ورت مي گيرد. بعد از 
جنگ مش��كلاتي براي انجمن ها پيش مي آيد؛ يكي اين 
ك��ه فضاي كلي بعد از جنگ طوري اس��ت كه به دنبال 
غيرسياس��ي كردن محيط اجتماعي و عمومي اس��ت و 
آثاري روي انجمن ها دارد. جريان چپ س��ابق )س��نتي( 
كه انجمن ها به آن متصل بودند دچار نزول مي شود و به 

تبع آن مجموعه انجمن هاي اسلامي هم از لحاظ پايگاه 
اجتماعي دچار همين مشكل مي شوند. بعد هم اتفاقاتي 
مي افتد كه انش��عاباتي رخ مي دهد. يعني بعضي اتفاقاتي 
كه در انجمن ها بوقوع می پيون��دد و بعداً به چالش هاي 
ايدئولوژي��ك خت��م مي ش��ود از دل اين مش��كلات به 
وجود مي آيد.  من وقتي س��ال 75 وارد دانش��گاه شدم 
انجمن هاي اس��لامي و دفتر تحكيم آن موقعيت گذشته 
را نداش��تند و ديگر مثل قبل آلترناتيو نداش��ت كه يك 
علت آن تأس��يس بسيج دانش��جويی و جامعه اسلامی 
دانشجويان در دانشگاه ها بود. اتفاقاً نكته مهم شكل گيري 
طيف طبرزدي نيز ضعف دفتر تحكيم است، يعني آنقدر 
ضعيف اس��ت كه زير اين پرچم نمي توان كار قوي كرد 
و ب��راي انج��ام دادن كار قوي باي��د از مجموعه تحكيم 
خارج ش��د. مجموعاً تحكيم از نظر سياسي و تشكيلاتي 

 شخص استاندار 
براي تسويه حساب با ما 

پاي كار مي آمد

زمینه ها و چگونگی تأسیس انجمن اسلامی 
دانشجويان مستقل در گفت وگو با پرويز امینی

اتحادي��ه انجم��ن اس��لامی دانش��جويان مس��تقل يك��ی از 5 اتحادي��ه بزرگ دانش��جويی سراس��ر كش��ور اس��ت ك��ه طی ده��ه اخير در تح��ولات دانش��گاهی و 
حت��ی سياس��ی- اجتماع��ی كش��ور نق��ش پررنگ��ی داش��ته اس��ت. از اين رو برآن ش��ديم ط��ی گفت وگوي��ی با پروي��ز امين��ی از اعضای مؤس��س اي��ن اتحاديه 
دانش��جويی، زمينه ه��ا و چگونگ��ی ش��كل گيری اين اتحادي��ه را به بحث بگذاريم. وی فارغ التحصيل مقطع كارشناس��ی ارش��د رش��ته علوم سياس��ی از دانش��گاه 
ش��هيد بهش��تی اس��ت و ب��ه تازگی ني��ز كتابی با عن��وان »جامعه شناس��ی 22 خرداد« منتش��ر كرده اس��ت. متن كام��ل اين گفت وگ��وی ج��ذاب را می خوانيد:

همان زمان 
آقاي علوي تبار 
در نشست هاي 

تحكيم علناً 
مي گفت كه 

ما دو نوع 
روشنفكر داريم؛ 

يکی روشنفكر 
توليدي كه مولد 

فكر است و 
دومی روشنفكر 
توزيعي كه حلقه 

توزيع كننده 
فكر است و 

كاركرد تحكيم 
و مجموعه 
انجمن هاي 

اسلامي هم 
همين كاركرد و 
در واقع توزيع 

فكر است

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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متأسفانه در اين 
مدت وزارت 
علوم و وزارت 
كشور نيز 
موتور پشتيبان 
تحكيمی ها بود، 
يعني هر جايي 
كه ما بوديم 
شخص استاندار 
براي اين اقدام 
و تسويه حساب 
با ما پاي كار 
بود. مثلًا در 
استان خوزستان 
استاندار آن 
زمان آقاي خرم 
که بعدها نيز 
وزير راه دولت 
آقای خاتمی شد، 
شخصاً وسط 
ميدان بود. 
يک جای ديگر 
نيز که دراين 
ميان به تحکيم 
کمک می کرد 
انجمن مدرسين 
دانشگاه ها بود، 
جاي ديگر جهاد 
دانشگاهي 
بود و مجموعه 
اينها در پروژه 
يكدست كردن 
دفتر تحکيم 
وحدت و ايجاد 
تک صدايی آن 
نقش داشتند

محوريت گذشته اش را از دست داده بود. چون همانطور 
كه مي دانيد دفتر تحكيم با اهداف مشخصي تشكيل شد 
و در واق��ع هويت مضاع��ف انجمن ها بود، نه همه هويت 
آنها. انجمن ها مس��تقل بودند و هر كدام در دانشگاه های 
مختلف داراي يك هويت مس��تقل بودند و دفتر تحكيم 
هويت جمعي آنها محس��وب مي شد. يعني اول مركزيت 
پي��ش نيامده ب��ود و از دل��ش انجمن ها بياين��د، بلكه 
انجمن ه��ا بودند كه تحكيم را ب��ه وجود آورده بودند لذا 
وقت��ي تحكيم تضعيف می ش��ود، زمينه نف��وذ در آن به 
وجود مي آيد. به عبارت ديگر وقتي مجموعه هاي ديگري 
در دانش��گاه جان مي گيرند و تحكيم موضوعيت س��ابق 
خود را از دس��ت مي دهد، براي ادامه حيات اجتماعي و 
سياسي اش چارچوب هاي ايدئولوژيك خود را باز مي كند. 
ب��راي اينكه پاي��گاه اجتماعي پيدا كن��د و بتواند از آن 
ظرفيت اس��تفاده كند. البته شروع اين جريان كند است 
و خود را نش��ان نمي دهد. مثلًا انتخاباتي شدن مجموعه 
انجمن هاي اسلامي پاسخي بود به آن ضعف ها، چون در 
اساس��نامه هم هست كه انتخابات به شكل آزاد نيست و 
براساس عضويت است. اينها آمدند اين را عوض كردند و 
مثلًا كسي كه عضو انجمن نبود مي آمد و با رأی دادنش 
تعيين تكليف مي كرد. يعني تحكيم براي به دست آوردن 
گستره و پايگاه اجتماعي انتخابات آزاد برگزار كرد و نفوذ 
در انجمن ها از اين جا شكل گرفت، يعني زماني كه ديگر 
چارچوب هاي ايدئولوژيك نقش اصلي را براي عضويت و 

حتي راهيابي به شوراي مركزي بازي نمي كرد.
  این مسئله تا چه زمانی ادامه دارد؟

تا س��ال 7۶ تحكيم در همين فض��اي ضعف و عدم 
ت��وان هماهنگي بين انجمن ها به س��ر مي برد. اما بعد از 
س��ال 7۶ اتفاق ديگري مي افتد. يعني بعد از دوم خرداد 
برخ��ي از آن عل��ل ضعف برط��رف مي ش��ود و جريان 
سياسي اي كه تا حالا قدرت نداشت وارد قدرت مي شود 
و ي��ك حوزه عمومي را دربرمي گيرد كه چس��بنده ترين 
لاي��ه و مهم ترين نهاد اجتماعي آن دفتر تحكيم اس��ت. 
بع��د از س��ال 7۶ و 77 رس��انه ها و روزنامه ها هم اضافه 
مي ش��وند و كاركرد اصلي تحكيم در حيطه دانشجويي 
اس��ت. بعد از آن دفتر تحكيم انسجام و موضوعيت پيدا 
مي كن��د و اگر قبل از اين انجمن ه��ا تلاش مي كردند از 
تحكيم دوري كنند اي��ن بار تحكيم بود كه انجمن ها را 
خط دهی می كرد. ش��ما بايد تحولات تحكيم را نسبت 
به تحول جريان اصلاح طلب ببينيد، چون از گذش��ته و 
در همان دهه ۶0 و چند س��ال پس از تأس��يس تحكيم 
مش��كلي پيش آمد و آن هم ورود به مناقشات سياسي و 
آميخته شدن با جريانات سياسي بود كه اين ادامه داشت 
و پس از دوم خرداد نيز چپ های سابق دگرديسي اي به 
ن��ام اصلاح طلبي پيدا مي كنند كه اين دگرديس��ي عيناً 
در تحكيم هم اتفاق مي افتد و دليلش هم چس��بندگي 
بين تحكيم و آن جريان سياس��ي اس��ت. گزاره هاي اين 

چسبندگي هم روشن است.
  مثال می زنید؟

مث��لًا همان زم��ان آقاي علوي تبار در نشس��ت هاي 
تحكيم علناً مي گفت كه ما دو نوع روشنفكر داريم؛ يكی 
روش��نفكر توليدي كه مولد فكر است و دومی روشنفكر 
توزيعي كه حلقه توزيع كننده فكر است و كاركرد تحكيم 
و مجموعه انجمن هاي اس��لامي هم همين كاركرد و در 
واق��ع توزيع فكر اس��ت. بنابراين تا س��ال 77 هم با اين 
كه ش��رايط سياس��ي كش��ور تغيير كرده ب��ود و چهره 
چپ های گذش��ته به تدريج داشت لايه هاي پنهان خود 
را كه نشانه هايي از تغيير در ايدئولوژي و فكر است بروز 
مي داد، تحكيم هم داش��ت تغيير می ك��رد و اين تغيير 
را در خودش نش��ان مي داد. اولي��ن نقطه انحراف علني 
تحكيم نيز ش��هريور سال 77 اس��ت. در نشست سالانه 
در تبريز كه آقاي سحابي براي اولين بار به عنوان فردي 

از مجموع��ه نهض��ت آزادي در نشس��ت تحكيم حاضر 
مي شود و سخنراني مي كند. يعني همان طور كه جريان 
اصلاح طلب و ملي مذهبي به تدريج در حوزه سياس��ت 
و رس��انه ها و مطبوعات به هم نزديك مي ش��وند، همين 
نزديك��ي در تحكيم هم ديده مي ش��ود. به عبارت ديگر 
بخشي از قدرت تحكيم در آن زمان سياسي است كه به 
دليل پيروزي دوم خرداد رقم خورده است و بخشي از آن 
هم ناشي از در دست داشتن ابزارهاي قدرت مثل وزارت 
علوم و وزارت كشور است كه اينها مجموعه هاي پشتيبان 
و حمايت كننده دفتر تحكيم هس��تند. بنابراين از سال 
7۶ ك��ه دفتر تحكيم ق��درت مي گيرد، ش��روع مي كند 
به يكدس��ت كردن انجمن ها و همزمان قدرت سياس��ي 
در حاكميت مث��ل وزارت علوم و وزارت كش��ور و... نيز 
ابزارهايي مي ش��وند براي اين كار و مي آيند انجمن هاي 
ناراضي و مستقل را كه زير بليت دفتر تحكيم نمي روند 
مشخص مي كنند و اولين و مهم ترين معضل اينها نيز با 
انجمن اسلامي دانش��گاه علوم پزشكي و شهيد چمران 

اهواز بود.
  چرا؟

به دليل اين كه صاحب 3 حق رأي در نشس��ت هاي 
سالانه تحكيم بود و اين در مقايسه با ديگر انجمن های 
ديگ��ر دانش��گاه ها بالاترين حق رأي ب��ود. يعني فقط 
دانش��گاه تهران و ش��هيد چمران اه��واز از بين حدود 
50 دانش��گاه 3 حق رأي داش��تند. البته به جز انجمن 
اس��لامی دانشگاه ش��هيد چمران، انجمن های دانشگاه 
سمنان، زنجان و دانشگاه علوم پزشكي و بوعلي همدان 
هم وارد درگيري و مناقش��ه ش��دند و زي��ر بليت دفتر 
تحكيم نمی رفتند ولي چالش اصلي اينها در دانش��گاه 
چمران و علوم پزش��كي اهواز بود كه نزديك به 3 سال 
نيز طول كش��يد. متأس��فانه در اين مدت وزارت علوم 
و وزارت كش��ور ني��ز موتور پش��تيبان تحكيمی ها بود، 
يعني هر جايي كه ما بوديم ش��خص استاندار براي اين 
اقدام و تس��ويه حساب با ما پاي كار بود. مثلًا در استان 
خوزس��تان اس��تاندار آن زمان آقاي خرم كه بعدها نيز 
وزير راه دولت آقای خاتمی ش��د، شخصاً وسط ميدان 
ب��ود. يك جای ديگر ني��ز كه دراين مي��ان به تحكيم 
كمك می كرد انجمن مدرس��ين دانش��گاه ها بود، جاي 
ديگر جهاد دانش��گاهي بود و مجموع��ه اينها در پروژه 
يكدست كردن دفتر تحكيم وحدت و ايجاد تك صدايی 

آن نقش داشتند.
  برای یکدس�ت کردن دفتر تحکی�م دقیقاً چه 
اقدام�ی انج�ام می دادند؟ یعنی به ط�ور مصداقی 
بگویید برای اینکه انجمن اسلامی دانشگاه شما با 

دفتر تحکیم همسو شود، چه کار کردند؟
يك اقدام بس��يار شايع در اين زمينه اين بود كه آدم 
مي فرستادند و برخورد فيزيكي مستقيم انجام مي دادند، 
مثلًا در سال 77-7۶ در دانشگاه انتخاباتي برگزار شد كه 
آنها رأي نياوردند. بعد از اين موضوع آمدند و تشكيلاتي 
به نام مجمع اسلامي دانشجويان درست كردند كه بايد 
پايگاه آنها در دانشگاه چمران و علوم پزشكي اهواز باشد و 
بتوانند از اين طريق وارد انجمن شوند. بعد از اين وارد فاز 
فيزيكي مقابله با انجمن ها شدند. آمدند اطلاعيه دادند كه 
انجمن دانش��گاه چمران و علوم پزشكي اهواز غيرقانوني 
اس��ت! اين كار اصلًا يك بدعتي بود ك��ه تحكيم بتواند 
بگويد انجمن غيرقانوني است و اصلًا جزو چارچوب هاي 
تحكيم نيست چون اين انجمن ها هستند كه به تحكيم 
هويت مي دهند نه تحكيم به انجمن ها. خلاصه شروع كار 
از لحاظ اجتماعی اول تشكيل مجمع اسلامي دانشجويان 
بود و در وهله دوم هم از فضاي اجتماعي به وجود آمده 
پس از دوم خرداد اس��تفاده كردند و يكسري اعتراضات 
اجتماعي را عليه انجمن اس��لامی دانشگاه سامان دادند. 
اينجا حتی يك عنصر سابقه دار و كهنه كار سياسي را به 

نام آقاي كيانوش راد وارد دانشگاه كردند كه بعداً نماينده 
اهواز و عضو كميسيون امنيت ملي در مجلس ششم شد. 
اين فرد در دانش��گاه به فاميل��ي قديمي اش »كربلايي« 

معروف بود. 
  ایش�ان را چگونه وارد دانش�گاه کردند؟ یعنی 

مسئولیتی به وی در دانشگاه محول شد؟
بله. نحوه حضورش هم بدين نحو بود كه يك روز در 
س��لف غذاخوری اعلام كردند كه غذا بوي نفت مي دهد، 
تجمعات دانشجويي عليه معاون دانشجويي وقت )كه از 
عناصر نزديك به انجمن مدرس��ين بود ولي آدم نس��بتاً 
مس��تقلي بود و براي اين پروژه زير بليت آنها نمي رفت( 
برگزار شد و نهايتاً بركنار شد و آقاي كربلايي )كيانوش 
راد( جايگزي��ن وی ش��د. تجمع��ات و اعتراضات صنفي 
هم نهايتاً به س��مت انجمن اس��لامي گسيل شد، چون 
آن زمان امور صنفي دانش��جويان هم توس��ط انجمن ها 
پيگيري مي ش��د و ش��وراهاي صنفي مثل ام��روز نبود. 
فشار اجتماعي بر انجمن ها آغاز شد، استانداري و رئيس 
دانش��گاه هم دخيل بودند. برخوردها با انجمن ش��دت 
گرفت و حتی اجازه دعوت از سخنرانانمان نيز با مشكل 
روبه رو شد كه مهم ترين آنها سخنراني آقاي احمد توكلي 
بود كه به دليل عدم همكاري دانش��گاه، در زمين چمن 
دانش��گاه برگزار ش��د. بعداً نيروهای تحكيم مستقيماً با 
فش��ار اس��تاندار وقت آقای خرم وارد اهواز ش��دند. يادم 
هس��ت آن زمان آق��اي علي توكلي دانش��جوي اقتصاد 
دانشگاه تهران كه جزو شوراي ۶ نفره تحكيم بود آمد و 
در اهواز با شوراي مركزي انجمن اسلامی دانشگاه اهواز 
جلس��ه گذاشت و گفت شما هيچ انتخاب خاصي نداريد 
و مجبوريد كه به شرايط ما تمكين كنيد و شما الان در 
موقعيت كيش هستيد كه داريد مات مي شويد چون من 
قبل از اينجا پيش استاندار بودم و هماهنگي هاي سياسي 
اس��تان را در بالاترين س��طح انجام داده ام و شما در اين 
چارچ��وب بايد بازي كنيد! طی اين م��دت همواره يك 
هماوردي بين تحكيم و انجمن دانشگاه اهواز در اهواز و 
سراسر كشور شكل گرفته بود. يعني شايد برجسته ترين 
اخبار دانش��جويي آن زمان درگي��ري اين دو جريان بود 
كه به طور گس��ترده در رسانه ها بازتاب داشت. ما در آن 
مقطع تحكيم را دعوت به مناظره كرديم كه در دانشگاه 
اهواز نيامدند و حاضر نش��دند. در وهله بعد هم بس��يج 
دانشجويی دانش��گاه اميركبير جهت تبيين اين موضوع 
برای اف��كار عمومی مناظره ای گذاش��ت ك��ه ما رفتيم 
آنجا كه باز هم نماينده ش��ان نيامد ولي عناصرش��ان را 
بين جمعيت فرس��تاده بودند. مثلًا يك نفر بود كه عضو 
شوراي عمومي تحكيم و شوراي مركزي تربيت معلم بود 
كه آمد و به عنوان پرس��يدن سؤال مي خواست جلسه را 
به هم بريزد. آن جلسه 5 ساعت طول كشيد و درست در 
اميركبير كه پايگاه تحكيم بود انجمن اهواز به لحاظ توان 
اس��تدلالي و قدرت سياسي خود، تحكيم را تحقير كرد. 
شايد قريب به 10 روز، هر روز صبح جلوي دفتر شوراي 

مركزي انجمن دانشگاه اهواز تجمع می كردند. 
  از این اقداماتشان نتیجه ای هم گرفتند؟

مجموعاً تحكي��م به خاطر پاي��گاه اجتماعي انجمن 
اهواز و توانايي هاي سياس��ي و فكري آن نتوانس��ت كار 
را يكس��ره كند. حتي هيأت نظارت شوراي عالي انقلاب 
فرهنگي آمد و انجمن را به رسميت شناخت، چون آنها 
مي خواستند يك انجمن موازي را در برابر انجمن موجود 
راه بيندازند. اما متأس��فانه نماينده نهاد نمايندگي مقام 
معظم رهبري در دانش��گاه اه��واز در آن مقطع ضعيف 

عمل كرد.
  چرا؟ 

آن زم��ان وقت��ي نامه هيأت ش��وراي عال��ي انقلاب 
فرهنگي براي به رس��ميت شناختن انجمن موجود آمد، 
تمام فضاي دانشگاه ها به نفع ما عوض شده بود. اما آقاي 

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي
از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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مسعودي كه در نهاد بود آمد نامه اي به آقاي غفوري فرد 
نوش��ت و زيرآبِ نامه ش��وراي عالي نظارت را به عنوان 
نماينده نهاد زد كه من مي توانم 30 درصد احتمال بدهم 
كه اگر اين كار را نمي كرد تحكيم به وضع فعلي نمي رسيد 
چون با اين كار ايش��ان كه مبتنی بر تحليل اشتباه بود، 
يك موجي ايجاد ش��د و دانشگاه هايي كه تحكيم با آنها 
مش��كل داش��ت به تدريج در موضع ضعف قرار گرفتند. 
بنابراين يك انتخاباتي هم برگزار كردند توسط هيأت 3 
نفره )شامل رئيس دانشگاه، نماينده وزارت علوم، مسئول 
نهاد( و بعد هم آمدند به نام هيأت 3 نفره با پش��تيباني 
و وجاهت آن روحاني كه مس��ئول نهاد بود و تصميمات 
غيرقانوني آنها را مش��روع جلوه دادن��د. نهايتاً انتخابات 
برگزار ش��د و اعتراضاتي ش��د و بحث انجمن هاي قديم 
و جديد شكل گرفت. نقطه ابتدايي شكل گيري اتحاديه 
انجمن هاي مس��تقل نيز در اين بس��تر و از اهواز بود كه 
شكل گرفت. انجمن هايي كه معترض بودند از تحكيم به 
مجلس ش��كايت كردند و 10 نماينده از وزير علوم وقت 
آق��ای معين راجع به برخورد وزارت علوم با انجمن اهواز 
س��ؤال كردند و وزير رفت در جلسه كميسيون آموزش 
عال��ي و بعد هم رفت در كميس��يون اصل نود و بعد هم 
در صح��ن مجلس محكوم ش��د و حكم محكوميت وزير 
الان در كميس��يون اصل نود موجود است. اتفاقاً عناصر 
كميسيون اصل نود هم متعلق به يك جريان نبودند مثلًا 

خانم فاطمه كروبي جزو اينها بود. 
  علت این امر چه بود؟

يك علتش اي��ن بود كه تحكيم و طيف وابس��ته به 
آن در دانش��گاه اه��واز و... فجايعي را به ب��ار آوردند كه 
واقعاً جای دفاع نداش��ت. يك نمونه اش اين بود كه براي 
اينكه دانشجويان معترض را نسبت به مديريت دانشگاه 
و تصميم گرفته ش��ده بترسانند، ليست وسيعي از افراد 
براي كميته انضباطی را در صحن علنی دانشگاه منتشر 
كردند. يعني شايد اولين كميته انضباطي هاي سياسي در 
آن دوره شكل گرفت. مثلًا ما در انجمن اهواز ۶ نفر بچه 
حزب اللهي داشتيم كه 2 ترم تعليق شدند كه برخي فوق 
ليسانس قبول شده بودند كه با اين حركت منتفي شد، 
برخي درس شان تمام شده بود و حتي امتحان هم داده 
بودند ولي 2 ترم تعليق شده بودند و همانطور كه عرض 
كردم به اين هم كفايت نكردند و آمدند اس��امي را علني 
كردند براي آبروريزي و فشار روانی بر دانشجويان. چون 
اسامي كميته انضباطي طبق قانون بايد محرمانه باشد نه 
اينكه علنی اعلام شود و با اين اقدام كثيف آمدند و حتی 
اس��م خانم ها را در خوابگاه ها اع��لام كردند كه اين افراد 
فردا بايد بيايند كميته انضباطي. حالا در منطقه اي مثل 
خوزس��تان كه تعصبات قومي در آن وجود دارد و ش��ما 
بياييد و اسم خانم ها را مطرح كنيد چه اتفاقی می افتد؟ 
جامع��ه و عموم مردم از كميت��ه انضباطي چه مي داند؟ 
ذهن جامعه به سمت مسائل خاص و غيرسياسي مي رود. 
و حتي وقتي برخي  دانش��جويان با فش��ار هم از ميدان 
بيرون نرفتند، با خانواده هاش��ان تماس گرفتند كه بچه 
شما رفته كميته انضباطي! تا بلكه با اين ترفندها بتوانند 

كار را جمع كنند.
  برخورد فیزیکی هم داشتند؟

ع��رض كردم بله. مثلًا يك بار در محيط دانش��گاه با 
چوب به س��ر يكي از بچه ها زده بودند كه تا مدت ها آن 

دانشجو تشنج می كرد.
  شما عکس العمل متقابل نداشتید؟ مثلًا بخواهید 

این طیف را از تحکیم بیرون کنید؟
قبلًا دو گ��زاره براي انجمن ه��اي درون تحكيم بود. 
ي��ك گزاره اين بود كه بيايي��م تحكيم را از درون اصلاح 
كني��م كه اين موض��ع در آن زمان به ته خط رس��يد و 
امكانش منتفي ش��د. بنابراين اين ذهنيت ايجاد شد كه 
انجمن هايي ك��ه به مرامنامه انجمن ها معتقد هس��تند 

بيايند مجموعه تحكيم را از نو بسازند. ببينيد تحكيم يك 
هويت حقيقي دارد كه متكي به اش��خاص نيست، بلكه 
شامل مرامنامه و اساسنامه است و تحكيمي كسي است 
ك��ه به مرامنامه معتقد باش��د و هر كس كه به مرامنامه 
معتقد نباش��د ولو اينكه در شوراي مركزي تحكيم باشد 
حضورش نامش��روع اس��ت چون با يك چهره نفاق وارد 
ش��ده اس��ت، ديد ما اين اس��ت كه يك تحكيم حقيقي 
وجود دارد كه مجموعه ها هس��تند و يك تحكيم كاذب 
وجود دارد كه فقط به دليل پش��تيباني هاي لجس��تيك 
و تش��كيلاتي و سياس��ي امكان بروز و ظه��ور دارد ولي 
اص��لًا به مرامنامه تحكيم معتقد نيس��ت و ب��اور ندارد. 
اولين جلس��ه اي كه بچه های انجمن های مخالف تحكيم 
يكديگ��ر را ديدن��د در پارك لاله تهران ب��ود. به تدريج 
جلسات ادواري گذاشته ش��د و اصل مجموعه پي ريزي 
ش��د. بعد هم نوشتن مرامنامه و اساسنامه و نهايتاً اعلام 
موجوديت رس��مي در 13 آبان 78 ك��ه از همان ابتدا با 
مقاومت وزارت علوم و شخص آقاي ظريفيان كه معاون 
دانش��جويي وزير بود روبه رو شد. يك بدنه مقاومت ها در 
وزارت كشور بود و يك بدنه هم در وزارت علوم. آن زمان 
كه اعلام موجودي��ت كرديم بالاي 20 انجمن بوديم كه 
شاخص هايش نيز انجمن اهواز، شاهد، سمنان، همدان، 
علوم پزشكي قزوين و تربيت معلم تهران بود. بعد از اين 
وقايع انجمن هايي كه درگير اين موضوع ش��ده بودند با 
عنوان »مس��تقل« شروع كردند به مجوز گرفتن كه اين 
مطلب خيلي براي تحكيم و هواداران آن در دولت ثقيل 
بود. اولين انجمن مس��تقل نيز در دانشگاه علوم پزشكي 
اهواز ش��كل گرفت كه نمايندگان دفتر تحكيم )موسوي 
خوئيني ه��ا  و حقيقت ج��و در مجل��س شش��م( به وزير 
بهداشت وقت آقاي دكتر فرهادي شديداً اعتراض كردند. 
ما براي گرفتن مجوز تأسيس انجمن اسلامي مستقل به 
هيأت نظارت مركزي رفتيم و علي رغم ش��كايت امكان 
تأس��يس انجمن مستقل ايجاد ش��د كه ما در سال 79 

رسماً اعلام موجوديت كرديم. 
  بع�د از تأس�یس اتحادیه انجمن های اس�لامی 
دانش�جویان مس�تقل، عم�ده فعالی�ت بچه های 
اتحادی�ه چه بود؟ با چه فضایی در دانش�گاه ها رو 

به رو بودند؟
در آن زمان ما يك مش��كل عمده داشتيم كه وجود 
دو گفتمان متفاوت در بين دانشجويان بود. يك گفتمان 
توجيه گر داش��تيم و يك گفتمان ساختارشكن. گفتمان 
توجيه گر گروهي بود كه خود را مسئول توجيه اقدامات 
حكومت، حتی برخی اش��تباهات می دانس��ت. گفتمان 
ساختارشكن نيز تمام حكومت را زير سؤال مي برد و اين 
دو گفتمان برخلاف اختلاف نظرها مبناي فكري يكسان 
داش��تند و مبناي فكري آنها اين بود كه حكومت كاملًا 
مترادف با حاكميت مي باش��د. يعنی بين اصل حاكميت 
و حاكمان تفاوتی قائل نبودند. اولی به همين علت همه 
چيز را می خواست مثبت جلوه دهد و دومی نيز به همين 
علت می خواس��ت هم��ه چيز را منفی ببين��د. اما ابتكار 
انجمن مس��تقل در اين فضا ش��كل دادن يك گفتمان 
انتق��ادي بود. بدين ص��ورت كه حكوم��ت از حاكميت 
جداست و انتقاد به حكومت جايز و وارد است كه شامل 
مس��ئولين، تصميم گيري ها، مديران، كارشناس��ي ها و... 
مي باش��د ولي اصل حاكميت داراي چارچوب محفوظی 
مي باش��د. بنابراين حتی در يكي از نشس��ت هاي س��ال 
83 يا 8۴ ش��عار ما اين بود كه »نقد حكومت آري، نفي 
حاكميت هرگز« و اين تبديل شد به اصل شاخص انجمن 
مستقل در فضاي اجتماعي و سياسي آن دوران. به طور 
خاص نيز اولين تجلي اين موضوع در ديدار دانشجويان 
با مقام معظم رهبري در س��ال 83 بود كه به عنوان بچه 
های انجمن مس��تقل نزد رهبر انقلاب سؤالات مختلفی 
از قبيل اينكه مجمع تش��خيص مصلحت چرا اين كار را 

انج��ام داده، دولت چرا فلان كار را انجام داده و... مطرح 
كرديم كه ايش��ان نيز بالعكس همه سخنراني هاي قبل، 
بلافاصله جواب س��ؤالات ما را دادند كه بعد شنيديم آقا 
فرمودند بهترين مطالب در س��خنراني بچه های اتحاديه 
انجام ش��د. به لحاظ ارزش��ی نيز تلقي ما اين بود آنچه 
كه بايد محور نظام سياس��ي باش��د، عدالت است. يعنی 
گفتمان آزادي در دوره اصلاحات در حال افول است كه 
ما هم در اين فضا خلأ يي كه وجود دارد بايد گفتمان مان 
را مط��رح كنيم و بعد از اي��ن مقطع بود كه فعاليت های 
دانشجويان زمينه ساز شكل گيري اين گفتمان شد كه در 
سال 8۴ نيز اين گفتمان نمود عملی يافت و احمدي نژاد 

آمد و پرچمدار اين گفتمان شد.
  ب�رای انتخاب�ات نه�م ریاس�ت جمه�وری چه 

اقداماتی انجام دادید؟
در س��ال 8۴ با 5 كاندي��دا از 8 كانديدا در دو نوبت 
گفت وگو داشتيم. آقايان احمدي نژاد، لاريجاني، رضايي، 

ولايتي و كروبي.
  آقای ولایتی که سال 84 کاندیدا نشدند.

قبل از اعلام رس��می كانديداها اين جلس��ات برگزار 
شد. چون آن زمان احتمال حضور آقای ولايتی نيز زياد 
بود. همچنين عمداً و به دلايل گفتماني با آقاي هاشمي 
گفت وگو نكردي��م. آقاي معين و مهرعلي��زاده هم اصلًا 

گزينه مهمي نبودند. 
  در دیدارهای انجام شده محتوای صحبت ها چه 

بود؟
گفتمان عدالت و البته در پايان نيز انجمن مس��تقل 
به س��مت كارهاي گفتماني رف��ت و اصلًا وارد مصداق و 
حمايت خاص از يك نفر نشد. چون اين تجربه را داشتيم 
كه اگر مث��لًا بگوييم آقاي x بخش��ي از بدنه مي گويند 
y ك��ه اينجوري اختلاف پيش مي آم��د. مثل اتفاقي كه 
براي جامعه اسلامي دانشجويان افتاده بود. بخشي موافق 
احمدي نژاد و بخشي موافق لاريجاني  شدند كه نزاع هايي 

هم با يكديگر داشتند.
  با این حال رأي بدنه اتحادیه با چه کسي بود؟

رأي با آقاي احمدي ن��ژاد بود ولي ما همچنان قاطع 
ايستاده بوديم كه نبايد از كسي حمايت بشود. اين باعث 
مي شود از لحاظ گفتماني دست ما باز بماند تا بتوانيم از 

هاشمي انتقاد بكنيم. از افراد ديگر انتقاد بكنيم. 
  گوی�ا طی س�الهای گذش�ته اتحادی�ه دیداری 
اختصاصی نیز با رهبر انقلاب داش�ته اند. درس�ت 

است؟
بله. ديدار مهمی در 13 اس��فند 83 با آقا داشتيم كه 
به صورت اختصاصي ب��ود. ما يك متني را آماده كرديم 
به اين منظور كه مانيفست و تحليل مان را از شرايط آن 
زمان به محضر ايشان برسانيم. شب قبل از حضورمان نيز 
متن را در ۶ صفحه به دست ايشان رسانديم. فردای آن 
شب هنگام مراسم آقا فرمودند نامه ما را مطالعه كرده اند 
و 3 بار نيز تأكيد كردند با هر آنچه در نامه آمده موافق اند 
و گفتند اين مطالب را به بدنه دانشجويي برسانيم كه ما 
آن را تبديل كرديم به سند گفتمان جنبش دانشجويي 

مسلمان.
  به عنوان س�ؤال آخر اینکه بارها مطرح ش�ده 
که در دولت آقای خاتمی وزیر علوم )دکتر معین( 
دس�تور برخ�ورد قضایی و امنیتی با دانش�جویان 
عضو اتحادیه انجمن مستقل را صادر می کند. این 

ماجرا صحت دارد؟ 
ما در سال 82 در مقابل وزارت علوم تجمعی اعتراض 
آميز برگزار كرديم. مسئولين وزارتخانه نيز برخورد تندي 
ب��ا ما كردند. بع��د آقاي معين نامه اي ب��ه آقاي خاتمي 
نوشت كه درخواست كرد با ما برخورد امنيتي بشود كه 
آن نامه موجود اس��ت و در آن زمان عين نامه مذكور را 

خبرگزاری فارس منتشر كرد.

تحکيم و طيف 
وابسته به آن 

در دانشگاه 
اهواز و... 

فجايعي را به 
بار آوردند 

که واقعاً جای 
دفاع نداشت. 
يك نمونه اش 

اين بود كه 
براي اينكه 
دانشجويان 
معترض را 
نسبت به 
مديريت 

دانشگاه و 
تصميم گرفته 

شده بترسانند، 
ليست وسيعي 
از افراد براي 

كميته انضباطی 
را در صحن 

علنی دانشگاه 
منتشر کردند. 

يعني شايد 
اولين كميته 
انضباطي هاي 

سياسي در آن 
دوره شكل 
گرفت. مثلًا 
ما در انجمن 
اهواز 6 نفر 

بچه حزب اللهي 
داشتيم كه 

2 ترم تعليق 
شدند كه برخي 

فوق ليسانس 
قبول شده 

بودند كه با اين 
حركت منتفي 

شد

فصل سوم از دفاع مقدس تا سوم تير
جنبش دانشجويي

از شرق زدگي و غرب زدگي تا انقلاب اسلامي
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